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Milan Golob

Pocutil sem se krasno in spal kot polh
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Milana Goloba se spomnim s cesre. Prvie sem ga verjemo opazil v osemde

serih. Bil je verjemo na pori v solo. Takrar je srudiral se fiziko. Naslednjie pa smo

se sreeali ze v nekem drugem zivljenju, po »koncu fizike« in rudi ze skoraj kon

eanem solanju naALU. Spomnim se njegove prve randemske razsrave v Skucu,

slike so bile s svojo barvno zivosrjo in prosrorsko globino pravi oddih, skoraj bi

lahko rekel, da so se mi zdele kor vsrop presernosri in veselja v slovenski prosror.
Na risri razsravi sem se z njegovimi slikami zaplerel v neko razmerje, bile

so mi vsee, nekarere pa so se mi zdele osupljivo dobre in earobne. Zakaj? To bi

rezko pojasnil. Razmerje se vedno rraja. Eno od razsravljenih slik iz Skuca sem

si sposodil, da srene v rakramem sranovanju na Bogisieevi ne bi bile rako prazne.

Porem sem po preselirvi iz malomarnosri rako dolgo odlaSal z njenim vraeanjem,

da jo je nekdo ukradel iz gradu Kodeljevo, kamor jo je odnesel novi lasrnik sra

novanja. Bilo je ravno med razprodano razsravo v Equrni. Mogoee je kdo s risro

krajo vlozil denar v Milanovo sliko, saj je vzel slikarja, ki se je rakrar izjemno
dobro prodajal. Mogoee je mislil, da bo s rem obogarel. Mogoee se bo ro nekoe

zares zgodilo. Seveda je bila edina resirev, da popravim svojo neumnosr, bil sem

namree kriv, da je slika izginila, ra, da ukradeno sliko odkupim. To sem rudi

sroril in posrallasmik slike, ki je nimam.

Milan Golob je bil rojen lera 1963. Najprej je diplomiral iz fizike in kasneje

iz slikarsrva na ljubljanski ALU. Njegove pomembnejse razsrave so si sledile v

naslednjem vrsmem redu: Skuc (1994), Umemosma galerija Celje (1995), raz

srava je imela naslov Slike in priroenosri, Equrna (1997) in mariborski Rorovz

isrega lera, porem so bile v Equrni (2001) razsravljene Skure via Kazimir in konec

lanskega lera v Berlinu slike iz zadnjega obdobja Circulos Meos. V lerih od 1995

do 2000 je deloval kor glavni urednik revije Likovne besede. Zivi in slika v Krizu
pri Komendi.

Literatura: Pred kratkim si se preselil iz Rakitovca na Primorskem

nazaj na »celino« v bliiino svojega dolgoletnega prebivalisca Kamnika) v

Komendo. Po tvojih slikah je sicer zelo temo soditi, da bi »mimeticno« odsli

kavale pokrajino) a vseeno me zanima) ali ima sprememba okoija)prehod

iz istrsko-mediteranskega miijeja v podalpski) skoraj centralno-gorenjski

miije) kakSen vpliv na tvoje slikarsko delo. In cega ima) kakSen je?

Golob: V Sloveniji je obCina Smarje pri] elSah z dalec najvecjo

gostoto suicidov. Okolje ima strasen vpliv. Moj »feler« je, da v

bliiini hrupa nisem sposoben poceti nicesar, zaradi cesar bi se

mi zdelo smiselno iiveti. Zvoki cirkularke, biaxa, kompresorja,

oljnega gorilca ... me zelo hitro preklopijo v stanje »can not play«.

Ce tega ne bi bilo, bi lahko slikal tudi v jeseniski ielezarni ali pa
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Luki Koper ali pa kjer koli V Ljubljani, le da bi imel dovolj sverlobe

in prostora. V Kamniku sem koncal slike za razstavo leta '97, kjer

pa sem se ie prej zaradi hrupa z vsemi v okolici skregal in eno

stavno odsel. Ne da bi bil »fun« na Mediteran, sem po dveh

mesecih pregledovanja opuscenih sol v Sloveniji v Cieariji naSel

Rakitovec, mirno vas bogu za hrbtom, kjer je bila avstro-ogrska

sola se v solidnem stanju, in nekako mi je uspelo podpisati

najemno pogodbo. Sola res ni imela tekoce vode, a pocutil sem

se odlicno. Atelje je bil kot manjsa telovadnica, fantasticna krajina

in odlicni vsakodnevni sprehodi pa enako navdusujoci. Kaj kmalu

me je zacel na sprehodih spremljati tudi potepuski sosedov pes,

verjetno se pri »lastniku« ni dobro pocutil in je vzel mene za

novega. Slikal sem in cas je odlicno tekel, tudi po teden nisem

videl nikogar. Spomladi 2002 je 510 vse narobe, financni bankrot,

v mlaki zraven vodnjaka najdem umorjf!::negapsa itn. Umoril ga

je nekdo od vascanov in danes vem, kdo. Maja sem sel za dva

meseca v Nemcijo z geslom »poberi se ali pa crkni«, in ko pridem

nazaj, zacnejo curljati se informacije, kako se eni grebejo za

prostore v soli itd. Ugotovil sem, da me v Rakitovcu caka samo

se drek, in ker sem se imel tarn pet let v redu, se mi je zdelo skoda,

da bi vse to pokvaril z nekim boksanjem za nic in tudi psa sem

se navadil, so bili sprehodi brez bolj nikakvi in avgusta se skoraj

cez noc odloCim, da si poiscem atelje drugje. Prejsnjim merilom

za izbiro (cenovna dostopnost, mir, v redu prostori) sem dodal

se: sam v hisi, privat last, prvi sosed oddaljen vec lucajev in da

avto ni nujno potreben itd. Po mesecu in pol iskanja, ko sem

ponovno detajlno spoznaval slovenske kraje in srecal tudi obilo

zarobljenih ljudi, sem naSel v bliiini Komende ohranjeno hiso po

mojem okusu in potrebi, ugotovil, da so lastniki odlicni ljudje,

in sklenil z njimi v vseh pogledih obojestransko ugodno pogodbo.

Sploh si nisem mislil, da se born vrnil nazaj na ta konec pod

Kamniskimi Alpami, ampak tako je naneslo. In se zopet dobro

pocutim in upam, da bo trajalo. Tudi lega na Cisti ravnini mi

ustreza in v bliiini oddaljene Alpe mi ne kvarijo pogleda.
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Nisi me spra.seval po vseh teh srvareh, toda iz njih se rudi vidi,

kako vpliva okolje na moje delo. Na Primorsko nisem odsel zaradi

bliiine morja, Mediterana in nazaj pod Alpe se nisem vrnil iz

nostalgije, preprosto iscem prostor, kjer lahko delam in mi je

dosegljiv. Ugotavljam pa, da sedaj Cisto drugace vidim ta pod

alpski konec Slovenije.
Seveda se kot slikar ze Cisto vizualno v nekaterih okoljih

pocurim bolje. So celo posamezna okolja na sveru tako bozansko

vizualna, da bi tarn kateri koli slikar s slikami samo rusil celostno

harmonijo.

Literatura: Se ena zadeva) povezana z geografijo. Slovenija je

kulturno in umetnisko izrazito centralizirana. Kar se »fohov« tice, je

centraliziranost skoraj v nebo vpijoca pri slovenskih pisateijih. Veeina le

teh iivi v Ljubijani. Vedn~tsem gojil romanticne predstave 0 umetnikih)

iiveCih v osami) izolaciji (ceprav je to verjetno boij stanje duha kot pa

zemijepisa) 0 umetnikih) ki se umikajo v Platonovo ali pa Nietzschejevo

votlino) da bi se tam v miru posvetili svojemu ie skoraj »sveeeniskemu«

in »puscavniskemu« opravilu) ki boij sestoji iz »umetnisR.e« produkcije

kot pa iz vrtenja telefono1l;posiijanja faksov in posiijanja elektronske

poste. Marko jakSe) ki iivi v vasi Mohorje) in pa ti se mi zdita takSna

primera. Zakaj se Clovek odloCi)da bo iivel in delal v provinci? Ali ima

ta odlocitev kritje zgoij v umetnosti ali imajo prste vmes tudi povsem

pragmaticne in vsakdanje zadeve?

Golob: Delno sem ti ze odgovoril. Imam pa obcurek, da si se

stem vpra.sanjem terminolosko in mnenjsko malce prenapel, kar

pa sploh ni slabo. To, da omenjas Platonovo votlino in njen

analoski odmev, Nietzschejevo votlino, kaze vec srvari. Da je rvoj

medij s slovensko dvojino kot pesniku vra.scen vate in da ti je rudi

zato bolj samoumevna dvojnost izkusrva in sveta idej ali telesa

in duha. Ampak vse to je tako mocno povezano, da jaz to doziv

ljam kot enost. Dejansko sem rad veliko sam in nimam se kaj

slepiti, se sarmiram ali pa ne. Izolacija za ta novodobni cas
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zagotovo, saj na primer nimam televizije, fuzbal me ne zanima,

na radiu poslusam samo postaje, kjer malo govorijo, teh pa ni,

na dnevne casopise nisem narocen, sem pa na Kunstforum) Atelier

... itd. Vsake kvatre kaksen dnevni casopis kupim ali prelistam v

Citalnici in zdi se mi, da je vecina Clankov ponatisnjena iz onega

izpred dveh mesecev. Omenjas Nietzscheja, pa vem, da ga ljudje

malo berejo in se manj poskusajo misliti, se ga pa ze vseskoz ddi

pejorativen predznak, ienske pa dobijo kar izpuscaje, ze samo,

da ga omen is. Termina svecenisrvo in puscavnisrvo pa skrivata v

sebi neko vzvisenost, 0 cemer pa ne vem nicesar, vem samo, da

se poslusam, spostujem in imam rad. Proti Ljubljani nimam

nicesar in rudi zanjo ne. Nisem obremenjen z »bolje prvi v vasi

kot drugi v malo vecji vasi« in obratno. Ce ne bi imel financnih

meja, bi si rudi v Ljubljani lahko na.sel ustrezno hiso, za katero

bi placal mesecno najemnino toliko kot tukaj za tri leta, ampak

ce denar ne bi bil faktor, bi raje izbral Berlin, ali se raje, Islandijo,

ali pa mogoce celo Avstralijo. Bi pa verjetno kapnil kaksen tolar

vec, ce bi se v Ljubljani na »pravih« mestih bolj srulil in slinil,

ampak stem bi bolj izgubil kot dobi1, cas namrec. la, to je

pragmatizem, pragmatizem, kako optimalno izrabiti svoj/moj cas

in ohraniti psihicno/duhovno stabilnost telesa. So nas pa sopali

na akademiji stem, da ce ne zivis v Ljubljani, da potem te ni. Mi

je slo na smeh od tega. Seveda so stem mis1ili predvsem, da te

ni v institucijah ali popularnih medijih, ampak v tern ticita neki

strah in nezaupanje do samega sebe in svojega dela, nekako v

smislu: «]a, ja, saj vemo da je sneg bel, ampak blablablabla.«

Literatura: Zelo zanimiva je bila tvoja izobraievalna pot. Preden si

se vpisal na ALU; si diplomiral iz fizike. Kako se je to zgodilo? Zakaj

.takSen preskok? Verjetno je casovna distanca ie dovoij velika) da je

mogoce te motivacijske vzvode detektirati in jih pojasniti. KakSen je most,

ki zdruiuje obe poiji) naravoslovje in umetnost? Ali stem v zvezi drii

opazka Tomaia Brejca) ki nekje govori 0 tvoji stoicni naravi) solani skozi

matematicno domis1jijo?
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Golob: Matematika mi nikoli ni delala tezav, mi je bila lepa, s

slikarstvom pa sem prisel v stik sorazmerno pozno, verjetno je

temu kriv tudi solski sistem oziroma to, da so likovni pedagogi

obicajno (ne vedno) leni, zafrustrirani, neizziveti likovniki. Na

fiziko sem zasel bolj po spletu nekih mehko trdih nakljuCij, tudi

moje izogibanje sluzenju vojaskega roka in iz tega izhajajoca

pogojna obsodba sta pripomogla, da sem se tarn nekako znaSel

in mi potem ni bilo zal in sem se lepo imel in nisem bil Cisto zanic

student. Sem pa vseskoz vedel, da v bistvu ne sodim tja. So me

tudi sosolci in redke sosolke zezali, da born verjetno kaksen

privatnik. Ko so se drugi med odmori pogovarjali 0 fiziki, nogo

metu ali politiki ali 0 olala, sem jaz rajsi bral Brate Karamazove,

Kosovela ... Ker sem bil vozac, sem na avtobusu, vlaku pogoltal

enormno kolicino nefizikalnih knjig. Studijskih obveznosti je bilo

seveda veliko, ampak sem naSel cas tudi za knjige 0 slikarstvu itd.,

ampak te sem takrat najraje prebiral med stirimi stenami, ver

jetno bolj zato, ker sem se nekako sramoval svoje skrite zelje, to

pa mogoce zato, ker sem odraScal v okolju, kjer je veljalo neko

nenapisano pravilo, da so slikarji neki cudaki, reveii, ki pocnejo

neke stvari, ki so za realni svet nepotrebne, odvecne. Danes, ko

sem lahko cekiral veliko okolij, sem ugotovil, da je slikar skoraj

skoraj povsod odvec in tuj, ampak sedaj mi je to figo mar.

Lahko pa povem, da je bil France Krizanic, ki nam je predaval

Matematicno analizo, dalec najboljsi profesor, kar sem jih imel,

skromen, izredno sirok, ljubece razgledan po vseh podrocjih, na

primer blizu mu je bila arabska poezija, Rumi. Snov je odlicno

obvladal, bil strog glede znanja, a izredno fair in Clove.ski.Seveda

se on mene ne spomni vec in v tern je car. Se danes rad vzamem

njegove knjige v roke, jih preveva neka epska poezija, tudi ko
odmislis vse matematicno.

Junija '87 sem diplomiral s cistim teoretskim delom, in men

torica mi je z veseljem povedala, da sem v ekipi, s katero je so

delovala na institutu pri Trstu, dobrodosel in da naj vpisem

podiplomca, in jaz pa ji odgovorim, da sem se ze odlocil, da born
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slikar. Potem mi je cez cas poslala v korekturo se anglesko verzijo

moje diplome za objavo v mednarodni fizikalni reviji in se vabilo

na mednarodno konferenco iz kromodinamike, kjer je bila pred

stavljena tudi moja diploma, pa se je nisem udeleiil, sem bil ze

Cisto drugje. Vpisal sem umetnostno zgodovino, predvsem zato,

da sem imel status studenta, poslusal sem samo prvi mesec nekaj

predavanj, potem pa pripravljal risbe za predvpis na ALU in veliko

veliko bral vsemogoce in sanjal pri belem dnevu. To lete sem

veCinoma prezivel v majhni leseni rdeci hisici nekje visoko sredi

gozda. Bilo je tako lepo, da sem se okuzil za celo zivljenje. Za

predvpis na sprejemne je bilo potrebno predloziti trideset por

tretnih in figuralnih risb. Za »model« sem uporabil kar fotografije

iz neke knjizice 0 bosanskih skladateljih. Zacuda so sle te risbe

skozi in sem bil pripuscen se na glavni del sprejemnega izpita,

kjer smo armada kao umetnikov pet dni risali po zivem modelu.

Po zivem modelu nisem risal nikoli prej v zivljenju in moje risbe

na velikem formatu papirja so bile malo vecje kot dlan. Sem se

kar malo cudno pocutil, saj so tisti z oblikovne ali pa oni z vec

tecaji risanja kao vse dobro obvladali, ampak zdelo se mi je, da

vsi delajo bolj ali manj enako. Obcutek, ko sem izvedel, da sem

sprejet, je bil nepopisen. In zacel sem resno studirat in delat in

obcutje ekstaze ob stiku z nastajajoCim vizualnim in s spremi

njajoco se barvno materijo me spremlja vseskoz. Mi je moja men

torica Metka se na akademiji povedala, da je bila v komisiji za

sprejem in da je bila ona glede na moje izdelke edina proti. Sva

se med studijem v nekih obdobjih zelo odlicno razumela, za

nekatere kar prevec.

Opazko 0 matematicni domisljiji glede na razmere v tern

prostoru razumem tudi kot pejorativno. Zveni mi podobno kot

veckrat mi izrecena opazka: »Ja, vaSeslike so v redu, ampak nekaj

pa manjka, ... , so prevec razumske« itd. itd. Ljudje imajo z

matematiko obicajno samo pragmaticne izkusnje in jo v najbolj

sem primeru enacijo z nekaksnim racunovodstvom. V tern pro

storu je moja predhodna izkusnja bolj moteca in zaradi slovenske
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obremenjenosri z dvojino primerna za diskvalifikacijo. Kor slikar

ja se me veckrar poskusajo znebiri rako, da recejo »Ti si fizik, ne?«

Tudi 0 shizofreniji sem ze slisal. Ampak na ro sem ze navajen,

ob izogibanju vojaScine so mi dali celo uradni naziv »poremecena

licnosr«. Toda ce je duh prevzer, srce mocno urripa in obrarno.

Maremarika je srraSna zadeva, veliko vidi, pa lepa je, ne vsebuje

pa barvne marerialne subsrance, ki me neskoncno fascinira, je pa

z njo nelocljivo povezana. Koliko risoClerij smo rabili, da smo

prisli do niCle in prek nje do neskoncnega, do deseriskega mesr

nega zapisa, zveznosri in vsepovezanosri srevil med seboj in da

so realna srevila vsepovsod gosra, sesravljena iz enakih cifer, pa

vendar med sabo srrasno razlicna po svojih lasrnosrih in poveza

nosrih z naravnimi in rudi kozmicnimi zakoni. Kaksni veliko

dimenzionalni prosrori se odpirajo z realnimi, celimi, naravnimi,

racionalnimi, iracionalnimi, rranscendenrnimi, imaginarnimi,

kompleksnimi ird. srevili in ro brez misricnih spekulacij pirago

rejske sole, ki je operirala le z naravnimi srevili in razmerji med

njimi (racionalnimi) in »prikrivala« .fi (iracionalno srevilo) in

7t (rranscendenrno srevilo). Malo kdo ye, da je celorna sodobna

humanisricna znanosr, vedenje, posralo mozno sele z niClo, za

karero se je krscansrvo delalo, kor da je ni, pa jo vseeno prevzelo

iz Indije prek Arabcev. NiCla je pripeljala do pojmov zveznosri in

vsepovezanosri in rako je Leibniz lahko osnoval remelje, na kare

rih so se novodobne humanisricne znanosri sploh lahko koncep

rualno arrikulirale (sociologija, psihologija, umernosrna in lirerar

na zgodovina in reorija ird). Leibniz je izposravil vsepovezanosr

in konrinuum (ceprav v vzrocno posledicnem smislu, kar je malo

kiksnil), poskusal razumeri sinrropijo monad veliko pred vpeljavo

enrropije, ki jo socioloska, psihoanaliricna znanosr in iz reh dveh

izvirajoca sodobna esrerika enosrransko inrerprerirajo. Humani

sricne znanosri so se lahko zacele se le, ko je bilo odlocno pribiro,

da dusa in relo nisra locena, ampak povezana in prezera, da sra

eno in s rem ni bilo vec podrocja, ki bi bilo vedozeljnosri »prepo

vedano«. Sele s rem so lahko polnokrvno srarrali Hegel, Kanr,
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Freud, Lacan, Arenheim, Gombrich, Luhmann ird., ampak ro in

NiClo modro zaobidejo. Seveda se ljudje v zivljenju se vedno

obnasamo, kor da je bisrvo v celih srevilih, ampak ro je bruralna

rradicija. Dojerje rranscendenrnih srevil, ki so neloCljivo vpera v

naravo, je nehore dokoncno omogoCilo pojem zveznosri in vsepo

vezanosri. 7tje najbolj znano rranscendenrno srevilo in rudi zaradi

njega born enkrar odsel v Leiden pokadir cigarero ali dye na grob

Ludolfa van Ceulena (1540-1610), na cigar nagrobniku je vkle

sanih prvih perinrrideser decimalk srevila 7t. Ludolf van Ceulen,

po karerem srevilo 7t imenujemo rudi Ludolfovo srevilo, je veCino

svojega zivljenja porabil, da je za 7t izracunal prvih 35 decimalk

neskoncnega niza, in ro z zamudno merodo, ki je izvirala se iz

Grcije. To se mi zdi briljanrno rudi zaro, ker sploh se ni vedel, da

je 7t rranscendenrno srevilo, in mu je vseeno posveril celorno

zivljenje ali pa pray zaro. Duhovno je zivel dalec v prihodnosri,

konceprualno v srari GrCiji, fizicno pa se je dobro pocuril ram,

kjer je bil, saj ce bi zelel zbezari na Luno, bi se usravil ze pri deserih

decimalkah 7t-ja, kolikor jih zadosruje plovilu Cloveskih razseZ

nosri za mehak prisranek na njej.

Vsak medij je drugace zvezen, a so med seboj povezani. Kor

pesnik dobro yeS, da manko zveznosri jezika zaradi diskrernosri

zapisa korigiraS rako, da supersoposravljas besede na naCin, da

je med njimi prero.cni fluid, ki usrvari zveznosr in povezanosr.

Moj »preskok«, ki ga omenjaS, je bil naravni prerok. Ce danes

vzamem v roke kaksno maremaricno knjigo, ko nisem vec obre

menjen z uporabo, se mi veckrar zgodi, da posamezne pasaie

vidim kor poezijo z mocnimi menralnimi in vizualnimi po
dobami.

Literatura: Zopet neka primerjava med umetnisRimi zvrstmi. Kot

je splosno znano) za pisateije ni sol) vsi so avtodidakti. Ker ni sol) ker se

ijudje ne zavedajo potrebe po obvladovanju vesCine) vlada 0 literarni

umetnosti na Slovenskem neka stereotipna predstava) strnjena v en

stavek; to zmore vsak. V slikarstvu je drugace. Imamo Srednjo solo za
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oblikovanje in kasneje ALU. KakSne so tvoje izkusnje z izobrazevalnim

procesom) v katerem te je spremijal glas odlicnega studenta) ki je solanje

koncal 5 studentsko Presernovo nagrado. KakSni so ucinki solanja?

KakSne so posledice (negativne in pozitivne)? Ali je res skorajda edina

resna ovira na poti do ciija start: sprejemni izpit? Ali bi bila tvoja usoda

kot slikarja bistveno drugacna) ce ne bi imel akademskega naslova? Kot

vemo) sopris1eki iz drugih sftr, recimo umetnosti zgodovinar Sergej Kapus

ali pa komparativista Andraz Salamun in Samo) boij izjema kot pravilo?

Se ena kuloarska govorica) baje Tisnikar ni dobil Presernove nagrade)

ker je bil avtodidakt.

Golob: Vsi smo bolj aIi manj avtodidakti. 0 startu pa sem v

spremnem tekstu za razstavo 2001 zapisal Star~ kdo ve kje) zakaj

in kako ni bil odvisen od mene. SprasujeS pa me tudi nekaj drugega.

Si zamisljas pesnisko akademijo v Sloveniji, kjer bi poleg drugih

umetniske predmete pisanja poezije stiri leta in nato se na magi

steriju vodiIi uveljavljeni pesniki, kat so na primer Rade Krstic,

Svetlana Makarovic, Tomaz Salamun, Ales Debeljak, AleSSteger,

]anko Perk, Andrej Brvar, Andrej Medved, Maja Vidmar, Boris A.

Novak, Dane Zajc, Vena Taufer ete. Bi bilo za umret in tocno yeS,

da s to izkusnjo, ki jo imas, kat mladenic ne bi imel tam kaj

poceti. Bi pa zagotovo, ce bi ddava taksno institucijo ustanovila

(glede na trende 0 podobi slovensrva se mi zdi cudno, da je se

niso), med uveljavljenimi pesniki zavrsalo, saj ga verjetno ni, ki

ne bi bil pripravljen za dobro placo kat umetnik predavati umet

niske predmete iz poezije in vedno bi se naslo prevec zasanjanih

najstnic in najstnikov, ki bi se zeleli vpisati. Na ALU je tako in je

vse odvisno od studenta samega, akademijo pa lahko konca tudi

tisti, ki nic ne dela, in dosti je vpisanih samo zato, da si pridobijo

naziv, ki pa je eden bolj butastih in se ga jaz se vedno kar nekako

sramujem. Bi pa jaz na ALU, ko ze je, poleg kakega tujega pro

fesorja zaposIiI tudi psihoanalitika, pri katerem bi se profesorji

moraIi nekaj dni na mesec malo odleiat, bi se studentje in pro

fesorji bolje pocutiIi. Na ALU sem imel stipendijo (na fiziki sem
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bil brez) in tam so bili prostori in sem rad pocel srvari, ki so bile

v kao programu in se veliko vec. Na akademiji sem prezivel po

cele dneve, od stipendije zivel in bil nekako svoboden. Da si Sriri

leta placan (resda skromno) za to, da delas, kar rad delas, kaj
hoces vec.

Zadnji dye leti sem bil v ateljeju skupaj z Robijem (Roberr

Lazar), in ceprav sva znacajsko zelo razlicna, sva se odlicno

ujemala v nekem strasnem tempu, s katerim sva spoznavala

skrivnosti in care sIikarsrva. OCitno je bilo z nama teiko, saj so

vsi, razen Mojce Zlokarnik, usIi v druge prostore, kjer se jih je

guzvalo tudi po sedem. So naju Cisto po osnovnosolsko specali

mentorici, da sva kat Hitlerja, toda ana je vcasih bolj misIila s

svojo glavo in sva se z njo dobro uravnovesila in so bili zato se

make zavistni. Ce pa bi se na ALU pustil sprovocirati, bi imel

verjetno obcutek, da vseskoz delam nekaj narobe. Imam pa z

Metko in nekaj profesorji se vedno soIidne odnose, z nekaterimi

pac ne. Zanimivo mi je, da sva se s profesorjem za Likovno teorijo

]ozefom Muhovicem med mojim studijem zapenjala kat pes in

macka, sedaj po desetletju in vec pa se dobro razumeva in tudi

spostujeva.

Akademija je v redu tudi zato, da se, ko jo koncas, vec ne

utrujas z njo, da yes, da je znanje, ki ga daje, borno in da si

odvisen od sebe in svoje ljubezni do sIikarsrva. Tudi okolje je

make bolj tolerantno do tebe, ce jo koncas, seveda yeS, da je

toleranca izraz prezira, ampak vseeno, pustijo te bolj pri miru.

Moje izkusnje so, da vsak drugi nekaj penzla. Ti samorastniki

ponavljajo neki recept, kopirajo do onemoglosti in te sprasujejo,

zakaj so na primer »Matissove« slike vredne toIiko in toliko,

njegove pa ne, ceprav je ravno tako dobro naredil in namiguje,

da ga nihce ne smergla zato, ker nima ALU, tebi pa kar gre in to

samo zato, ker si akademski sIikar, ceprav dela.snekaj v tri krasne.

Enostavno ne vidijo in nikoIi ne bodo uvideIi, kje je catch sli

karsrva. Slikarji, ki jih omenjas, pa so odlicni in nekaj drugega.

Ko gledam Sergejeve slike, mi niti na misel ne pride termin
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avrodidakr, nasprotno, ce me njegova slika posrka vase, samo

morje neimenljivih superlativov. Podobno je s Tisnikarjem in

Samom. Ima pa Samo eno »bolezen«, ki se ji rece boljvsenave

licanosr, nekaksna novodobna oblomovsCina pod prisilno upravo.

Moram pa povedati tudi ro, da poznam polno akademskih

slikarjev in slikark, ki se jim sanja ne.

Tisnikarju je bilo za Presernovo nagrado zagorovo ravno, tudi

glede rega ni bil amarer. Razumem pa, zakaj je PreSernova ali

kakrsna koli druga nagrada med pesniki irn. tako zazelena. Da

nekdo v Sevnici rece »sem pesnik«, je, kot bi rekel, »sem drek na

palici« in okolje ti nagaja. Nagrada ri prinese s te srrani mir in se

ri ni rreba na vsakem koraku pred vsakim dokazovati po njego

vem okusu. Lirerati imare v Sloveniji celo morje nagrad in ro je

razumljivo.

Literatura: T. S. Eliot govori 0 dvojnem vplivu pri konstituiranju

umetnika) 0 tradiciji in individualnem talentu. Tradicija se pri likovni

umetnosti pridobiva z gledanjem. KakSne so bile tvoje postaje pri pri

dobivanju in spoznavanju tradicije? Ali si kdaj) kot junak iz poezije

Zbigniewa Herberta) romal h kakSnemu »svojemu« jeruzalemu v okvir

ju? Ali si imel kdaj kakSne iniciacijske obcutke razkrivanja in odpiranja

slik) ki so te povabile v svojo notranjost in te prisilile zapustiti povrfino

splofne izobrazbe in vedenja? Kdaj so se te zadeve zgodile in kako? Vem)

da si sredi devetdesetih precej casa preiivel v Ameriki. PredvidevamJ da

si si ogledoval ponudbo »razobefenega bogastva« po galerijah in predvsem

po muzejih. KakSna je bila ta izkufnja? VemJ da sta pred leti skupaj z

Robertom Lozarjem potovala po Evropi in si nacrtno ogledovala slike.

Kako je potekala pot? Kje so bile temeijne postaje?

Golob: T. S. Elior je reksr, na karerega se sklicujeS, napisal v

dvajserih lerih prejsnjega srolerja in takrar je mogoce bil v uporabi

za derekriranje in dolocirev umetnika, ne vem pa, ce je bil uspeSen

v rem. Da se ne zapleteva, born zapisal naslov mojega reksta

Umetniki me sploh ne zanimajo, napisanega k razsravi v galeriji
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Equrna 1997. Ce poenosravim, jaz si samo organiziram zivljenje

rako, da rad zivim, in odkril sem, da je pogoj za ro, da se celosrno

ukvarjam s slikarstvom. Glede tradicije pa obsrajara dva med

seboj povezana rokova; eden izvira iz srare Grcije, kjer so v ziv

ljenju bolj unovcevali oziroma izumljali nove napake glede na

prednike, drugi pa iz srarega Rima, kjer so raje unovcevali napake

svojih pradedov. V sveru in zivljenju se krarkorocno kaze kor

pravilna »rimska oblika tradicije«, je bolj bruralna, dolgorocno

pa se stvari mocno zapletejo in »grska« bolj rrdno sroji. Ampak

obe rradiciji sra povezani in vedno prisorni. Slike pa gledas v

realnem casu in rista, ki te navdusi, je zate sodobna in samo od

rebe je odvisno, kako te bo kot ustvarjalca pregnerla prek »rim

ske« in«grske« rradicije. Forsiranje samo ene vrsre tradicije je

predsodek. Slovenci imamo stem nepresrano rezave.

Gledar slike kot slikar pomeni, da hkrati s podobo vidis tudi

barvno marerijo, urejeno v neki neponovljivi konstelaciji na neki

povrsini. In ker te materije na reprodukcijah ni (pustimo rokrat

ob strani neprave barye reprodukcij in poenotenje dimenzij),

»romam« po sveru, da vidim original, ta »talenr« slikarstva in ra

»svoboda« slikarstva mi potem pomagata, da grem naprej po svoji

poti, kakdna koli ze je, in ro brez locevanja med slikarskim

duhom in relesom. Pred zame vrhunskim originalom v preplereni

polnosri tudi na intuirivnem nivoju zacnejo dozivljajsko razgrajari

nekaksni neizreceni Zakaj?, Kaj?, Kako?, Kdaj? Kje? S bm? S

pomocjo cesa? Cemu? ... in ri tirani so me in me se vedno tirajo,

da moram nekatere slike videvari v originalu znova in na novo

in se pusriti presenetiti rako v dobrem kor v slabem, tudi od tisrih,

ki jih vidim prvic. Literari v slikah veckrat vidire samo zgodbo,

del celote, in ce te ne, potem poljubno absrrakrnost.

Prva slika, ki me je vsesala, je bila Marissov avtoporrrer v

Koebenhavnu lera '82, ko sem bolj iz dolgocasja kot iz kakrsne

koli porrebe zasel v muzej. Ampak rakrat sem bil vizualno se

nedolzen in zdaj to sliko »sparam« in jo born sel enkrar pogledar

z namenom, da vidim, koliko sem se »pokvaril«, ker takrarnega
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obcutja se se spomnim, se mi je nekaj noCi zatem sanjalo 0 njej

in nisem bil se nic popacan z navlako. Druge Matissove slike

kasneje me niso zelo mocno zrukale in jih v mojem kar natla

cenem »]eruzalemu« skoraj ni, v templju so pa itak redki. Vsak

dan je na svetu narejenih nekaj ultravisokih slik in na milijone

slabih in vse to je treba zdriat. Se mi pa pogosto zgodi, da se me

ultra opevane slike ne dotaknejo.
Z Ameriko imam dobre in slabe izkusnje in mi je zadosti dala

obojega. Sem videl tudi ogromno slik, tudi odlicnih, in spoznal

veliko avtorjev, ki jih v Evropi tdko vidis, in se in se. Se mi je pa

tam zgodilo tudi nekaj, kar je pomagalo, da sem bolj sprejel

samega sebe. Ker sem po naravi tudi potepuh, sem se v Ameriki

klatil tudi kar tako naokrog in ne samo po muzejih in galerijah

in knjiZnicah. Sem se ustavil v eni majhni vasici Pilar v Novi

Mehiki in pes kolovratil naokoli in en dan odsel na dolg sprehod

ob reki Rio Grande. Bilo je vroce in po nekaj urah naletim na

nekaksen urejen prostor za piknike, kjer so bila drevesa in med

njimi raztrosenih veliko miz s klopcami in rostilji, ob robu bolj

stran kiosk, kjer so te place za piknik »izposojali«. Bil je delavnik,

nikjer nikogar, razen neke zenske v kiosku. Bil sem utrujen in si

ze od dalec izberem enD po mojem obcutku najboljso lokacijo

in se tarn uldem na mizo in trdno zaspim za dye uri. Pocutil sem

se krasno in spal kot polh. Ko se zbudim, grem do kioska, da si

kupim za zejo, in tarn mi oskrbnica vsa navdusena pove, da skrbi

za ta piknik plac ze skoraj dvajset let in da v vsem tern casu se

nihce ni imel piknika pri tisti mizi, so vsi raje odsli, ce je bilo kdaj

vse drugo zasedeno. Da jaz sem pa brez obotavljanja sel ravno

tja in brezskrbno spal na mizi. Me je kar nejeverno opazovala,
kaksen Clovek le da sem, seveda sva se oba smejala. Drugace se

mi pa zdi ameriski svetovljansko promiskutetni odprci duh ceda

lje bolj prazen.

Po Evropi sem se veCinoma klatil sam, veliko »slikarskih«

ekskurzij pa sva opravila tudi s prijateljem Robijem. Teh najinih

»low budget« vandranj je bilo vsega skupaj za nekaj mesecev in
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na njih sva si ogledala veliko muzejev, galerij, retrospektiv, biena

lov itd. in odkrila dovolj dobrih slik in veliko sranja in na.sla od

licne trgovine s slikarskim materialom, knjigarne ...

Literatura: KakSna je bila ta zgodba na domaeem terenu? Se tudi v

likovni umetnosti lahko zgodi zastrupitev z edukacijsko usedlino (pred

videvam) da se resnieno spoznavanje z domaeo tradicijo zaene pravzaprav

na ALV) tako kot recimo pri knjiievnosti) ko se ijudje preprosto prena

sieijo z domaeimi avtorji) ker sojim med folanjem vsiijeni pri premajhni

zrelosti) in jih zato potem odklanjajo in nekateri zasovraiijo tudi za vse

iivijenje. Kako poteka slikarsko prisvajanje domaee tradicije?

Golob: Ker sem se s slikarstvom nekako okuzil zunaj Slovenije,

si »korespondencnih« slik nisem iskal po narodni pripadnosti,

ampak po celostni afiniteti. Ustanovitev Likovne akademije v

Ljubljani je bila pac politicna odlocitev, ki je slovenski samo

zagledanosti ustrezala. Se mi zdi kar smesno, ko vcasih prebiram

kronologijo kaksnega prvih profesorjev na njej in naletim na

podatek, kao zelo pomemben, da je bil enkrat ali dvakrat teden

ali dva v Parizu. To je brez veze. 1z tega izhajajoc problem je dovolj

(ampak ne dovolj) izcrpno nakazal]ure Mikuz s svojo disercacijo

Slovensko moderno slikarstvo in zahodna umetnost , ki sem jo lahko

v sredini osemdesetih v celoti prebral samo v Nuku, v knjizni

obliki pa je izsla sele sredi devetdesetih. V na.sem prostoru mi je

bilo tuje tudi to, da sem vedno znova lahko videval mlade in manj

mlade slikarje, ki bi jih lahko poimenoval kot mali]emci, Berniki,

Stupice, Gnamusi, Bernardi ird.

Pred akademijo so me od muzejskih slik v na.sem prostoru

nekako navdusile Groharjeva Pomlad, Petkovskova Benes"Rakuhinja

in slika Kra.sovceveTifina, ki pa jih seveda danes vidim popolnoma

drugace, ampak se vedno se mi ne zdijo slabe. Da bi pa mene med

studijem kdo posiljeval s slovenskimi »remek deli«, tega ne vem.

Sem se cudil nad kaksnimi sosolci, kako so navduseni s Stupico,

sem porabil kar precej pozirivne energije z gledanjem njegovih
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slik, prebiral knjige, ekstra poslusal predavanja od poznavalca

Mikuza itd. itd., pa so mi od vsega ostali samo »dekliski kran

celni« in malo drugega. No, imajo pa ti »krancelni« krozno obliko

in to niti ni tako slabo. Govoriti 0 tradiciji slovenskega slikarsrva

je, kat bi govorili 0 tradiciji slovenske »avtomobilske industrije«,

torej mnogo »rimske« in mnogo nic »grske« tradicije.

Literatura: Se enD vprasanje v zvezi z okusom in gledanjem) ki se

povezuje 5 tradicijo. Ko je pred leti izsta antologija svetovne poezije z

naslovom Orfejev spev (avtorje so izbirali slovenski pesniki) je bila

velika veeina izbrane poezije iz dvajsetega stoletja. KakSen je odnos

slikarja do preteklosti? Ali je tudi pri slikarstvu mogoce) da se za bliija

in po senzibilnosti sorodnejSa dela dolocijo tista novejSega datuma in ne

tista) ki boij pripadajo preteklosti? Ce) kako bi to pojasnil? Mislim) da je

razlog za veejo »ijubezen« do dvajsetega stolelja v knjizevnosti vprasanje

jezika) saj je jezik iz tega obdobja bliiji usesom sodobnega ustvarjalca

kat pa recimo jezik iz antike) ali pa renesanse.

Golob: To vprasanje je storasto, odpira pa polno iztocnic za

prikaz razlicnosti povezanih medijev in za prikaz razlicnih in

podobnih vpetosti le-teh v socioloski kontekst in »outtext«. Born

odgovoril samo z redko diagonalo. Za mojo necakinjo, ki bo stara

petnajst let, so televizija, mobi, slovensCina, racunalnik, rolerji,

osmi razred, frendi itd. itd. njen svet in ta svet ni njen po lastni

izbiri, ji je pa zaenkrat najbolj domac. SrbohrvaScina ji je ruj jezik,

tako kat nemsCina ali anglesCina itd. Ce bi sedaj nekdo zaprosil

njo in njenih trideset sosolcev, naj izberejo deset naj necesa, bi

vsi izbirali v skoraj enakem svetu in veliko presenecenj ne bi bilo.

Toda Wirrgenstein ni samo pisal 0 jeziku, on je zavrnil tudi

dedisCino svojih bogatih starsev.

Antologija Orfejev spev ni samo zapolnila neke tdne nise v

nasem prostoru, ampak tudi orisala meje nekega sveta v njem.

Ker pa urednisko ni popolnoma korektno urejena, bi nepoucen

bralec lahko celo sklepal, da se posamezni pesniki prevajalci lahko
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popolnoma poropijo tudi v kitajsCino, ali perzijsCino, ali pa

spanscino, in to hkrati. Neko podajanje zerjavice se cuti v sprem

nih besedilih pesnikov, ki so izbirali.

Literatura: Brejc pise pod rubriko biografski podatki 0 tebi kot 0

nekom) ki se je odloCiIza samostojno kariero. (Ce se malo posalim) slisi

se) kat da si najprej deloval v pop skupini) kasneje pa si se odloCiIza

samostojno pot). Kako pride do te odloCitve?Ali seje zgodila ze na ALV

ali kasneje) v obdobju prve veeje in pomembnejSe razstave Slike in

Duchamp) ko si v Skucu razstavijal skupaj z Robertom Lozarjem?

Golob: Brejc me je make presenetil, ko je sploh napisal nekaj

vrstic 0 meni za tisti katalog od Faktor banke, rvoje sklicevanje

na ta zapis pa klice diplomacijo, ki je ne obvladam. S tisto pasaZo,

kjer govori 0 odloCirvi za samostojno kariero, sta bolj kat ne

misljena »kariera« zunaj uradnih instirucij in stem nevpis v

zgodovino. Brejc je namrec pred desetletji napisal knjigo Vid

govora, kjer med drugim pise rudi, govor je popolna ureditev vidnega,

to pa ni samo neumnost, je apriorno potiskanje slikarja v drugo

ligo, zaljivo zanj ... Da bi vsaj zapisal »govor je lahko rudi urejanje

vidnega«. Zaradi tega in izkusenj na ALU se mi je zdelo popol

noma samoumevno, da pri njem prijavim diplomsko teoreticno

delo z naslovom Slepota govora (1. del), ki je bila bolj na horuk

napaberkovana esejisticna hipoteza, ki pa mi se danes v globalu

kar deluje. Ko izdelek prejme v branje, je mogoce vse vzel prevec

osebno (no, krivda je moja, nimam pravega takta), ali pa je bila

zadeva res zanic, skratka, v igro je dal rudi moznost, da diplomsko

nalogo zavrne. Toda po konzultaciji z nekaterimi profesorji je

sklenil, da sem »umetnik«, in me pripustil k teoreticnemu delu

zagovora diplome, njega kat mentorja pri diplomi pa nisem smel

navesti. Bilo pa je izreceno, da mi bo zal. Na zagovoru je edini

od komisije izrabil svojo diskrecijsko pravico in mi ni postavil

nobenega vprasanja. Za prakricno delo (slike) in teoreticno delo

so me ocenili z desetico in to je bil moj zbogom akademiji, ali
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kot pise Brejc, moja odloCitev za samoscojno kariero. Ta odloeitev

je verjecno rezultat moje averzije do ne-fair piramidne strukcure

in pragmatienega leporeeja. Na primer, me je mencorica sopala v

tretjem lecniku, da kaj born povedal kritikom, in sem ji odgovoril,

da to, da jih ne rabim, in mi odgovori, da ona ze vidi, kako boo

No, pri postavljanju razstave Skure via Kazimir leta 2001 v Equrni

sva se s Tomazem Brejcem zaeela pod »prisilo« okolisCin nekako

tikati, ampak pogovor nama se ne steee, eeprav govor nobenemu

ne dela tdav. Danes si privosCim naslednjo hipotezo: le Eva Hesse

(1936-1970) bi mogoee lahko prezgala njegovo srce v celoti, to

se mi zdi odlieno, ta ljubezen namree. Ni kaj, verjetno sem po

dusi tudi malo eksperimentalca.

Literatura: Prvi vtis pri gledanju slik v Skucu je bil) da so na slikah

metajizicni prostori ali pa sanjske krajine. Opazka) da gre pri tebi in

Robertu za metafore umetnega raja) v katerega bi mladi gledalci lahko

zas'1iob pomoCi halucinogenih drog, se mi ne zdi povsem posreeena. Sploh

ne na tvojih slikah) ker so prevee natancne in premis'1jene. Ucinki) ki jih

proizvajajo droge) pa se boij povezujejo z razprsenostjo. Druga zadeva)

ki je bila evidentno izstopajoca) so barve; slike so zelo iivobarvne) rumene

in rdeee. Ti dve barvi sta bili tvoji zasCitni znamki sredi devetdesetih.

Zakaj? Ali gre tudi za barvni odmik od »temnega modernizma«? In ali

tudi v slikarstvu obstajajo doloceni principi redukcije pri uporabi barve

podobno kot v knjiievnosti) ko vcasih pesnik nikoli ne bi za »gradnjo«

pesmi uporabil dolocenih besed? Ali gre pri uporabi barve za bistveno

boij profano zadevo) uporabija se tista) ki je na razpolago) tako kot pri

Picassovih slikah iz modrega obdobja? Kako je z naslovi slik? Ti so

nenavadni: jilmad) Vanimek) Tiijani? Ali gre za izmisijijo) zajebancijo

ali zavajanje? Ali naslov slike zameji in doloCi neko sugestivno poije)

znotraj katerega naj bi se dogajali gledanje in oblikovanje predstave 0

naslikanem?

Golob: Se dolgo potem, ko rumena ni vee dominirala na mojih

slikah, eeprav gradient se vedno kaze proti njej, so me zezali
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»tarumen«, co se mi ni zdelo slabo. Mora biti pa nekaj skrito v

tej nasi kulturi, saj ljudi ta barva ze sama po sebi odbija, seveda

ne vseh. Slikarsko je rumena ena eudna materija, je barva, ki se

med slikanjem (mesanjem z drugimi) zelo zelo hitro »umaZe«,

izgubi svoj barvni COn in stem zven in posledieno tudi barvno

materialno zarilnost. Noben rumeni pigment v oljnem vezivu (s

katerim sem takrat slikal) ni popolnoma kriten, in COse poveea

obeutljivost rumene glede njenega barvnega COna. Rumena mi je

enkrat v procesu del a enostavno zmetala veCino drugih barv dol,

razen rdeee, do katere je nekako bolj pohlevna, in konena podoba

mi je bila blizu in me je potegnilo noter. K temu je pripomoglo

tudi moje nehoteno slikanje pri copli umecni svetlobi, v kateri

hladne barye izgubljajo svoj barvni con, in ker me barvna materija

fascinira barvno, me je to se bolj zaneslo v rumeni copli del. Tega

takrat nisem razmisljal, sem bil v drugih filmih, ampak tako nazaj

gledano, je imelo tudi COverjecno neki vpliv. Kasneje, ko sem slikal

v drugih proscorih pri drugaeni svetlobi, se je rumena zaeela

poeasi umikati, seveda lahko tudi zato, ker sem jo ze bolj znal

zgrabiti za roge. Nekje sem celo prebral, da na severu, kjer so

pozimi dolge noCi, melanholijo uspe.sno preganjajo s toplo in

moeno svetlobo, in ko sem delal »tarumene« slike, melanholieen

res nisem bil. Me pa rumena enostavno drZi, lazurno slikanje z

njo. Sem potem razliene rumene barvne pigmente mrzlieno

nabavljal (barijeva rumena, avreolin ali kobalt rumena, vanadij

rumena, nikelj titan rumena, priderit rumena, kadmijeva rumena

itn.) in danes mi mini razlik v rumen em barvnem tonu ni tdko
. .

pOlmenOVatl.

Tudi z iskanjem naslovov slik si vedno naredim veselje, in kot

se spreminjajo slike, se spreminjajo tudi naCini iskanja naslovov.

Saj bi nastel naslove vseh slik, bi se CObolje videlo, pa sem jih

naredil ze prevee. Ampak ze nakljueno izbrani naslovi v krono

loskem re du, na primer: Tiljanz) Vanimek) Vialpando) Krkonosi)

Boston) Leiisce) Cebisev)Euler; Melnikov, Zbogom) Bom) Mogoce) Prasica)

Sterilizacija) Avsa) Slikarstvo) Najemnina) Heim) Aha) Aja) VoU)Dolg,
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Ciij) Kauf, govorijo, da stvar izbire ni Cisto poljubna. Vecinoma

dolocim naslov med gledanjem ze koncane slike. Nekatere lahko

tudi make pojasnim, na primer Tiljani. Ime mi je Milan, so me

pa v otrostvu vsi klicali Matjai. Z zacetkom solanja se je zacelo

to ime izgubljati in me danes z njim klicejo samo se redki znanci
iz otrostva. Ti dye imeni sem nato zapisal skupaj (milanmatjai),

izbrisal podvojene crke in dobil (ilnatjz) in nato crke uredil, da

je bil v redu zven, torej Tiijani. Nic posebnega. Mislim pa, da za

sliko, ki ima horizontalno diptihalno formo, boljsega naslova ne

bi mogel najti.

Literatura: V katalogu je poleg tvojega znaCilno sugestivnega in

»anarhistienega« spremnega teksta (po teh si bil znan tudi kot urednik

Likovnih besed ) tudi poezija. Pesem Dylana Thomasa Lezec na pesku

je nekakSen pesniski ekvivalent tvojim takratnim slikam. Verzi) kot so:

Leiee na pesku gledava rumeno / in resno morje) draiiva porogijivce) /

ki iseejo rdeee reke) votlo vodijo v tvojo sliko in jo »opisujejo«. Ali je se

kaj takSnih »korespondenc«? Kako vidis odnos med literaturo in slikar

stvom? KakSna je tvoja izkusnja s prenasanjem tovora iz enega medija

v drugega) iz jezika v sliko) ee takSna izkusnja seveda obstaja?

Golob: Ko sem oblikoval katalog za razstavo v Skucu leta 1994,

se mi je zaradi cisto oblikovnih zakonitosri izluscila potreba po

natisu kaksnega zapisa na prazni strani levo od reprodukcije slike

Tiijani. Toda kaj, nisem vedel. V takih primerih vcasih postopam

kot »profesor Baltazar« in rezultar je bil odmev Dylanovega verza

v zraku Bilo je moje trideseto leto proti nebu iz pesmi Pesem v oktobru.

Ker sem v letu dokoncanja slike Tiijani dopolnil trideseto leto,

ceprav ne v oktobru, se mi je zdel Dylanov namig pravsen in sem

ponovno zagrizel njegovo knjigo Praprotni grie v prevodu meni

dragega ]ozera Udovica. Pesem Leiee na pesku sem izbral bolj

zaradi forme, mogoce pa tudi zaradi pasaze (ti si jo izpustil) ... ki

iseejo rdeee reke, votlo posteijo besed ... , in da sem vizualno in vse v

celoti zadostil, sem s prevodom pesmi hkrari natisnil tudi izvir-
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nik. Torej polno nekih diptihov, zvezanih na dveh straneh. Povem

se to, da mi branje pesmi Leiee na pesku v prevodu ustvarja mocno

vizualno podobo, toda nikoli rumene barye. Korespondence se

vedno dogajajo na vec zelo razlicnih nivojih. Tudi to mi je bilo v

veselje, ko sem pred kratkim, posredno, od zdajsnje lastnice

Tiijania izvedel, da ji se vedno daje ravno to, kar si zeli in po

trebuje.

Literatura: Sledile so razstave v Ceiju)potem razstavi v Equrni) vmes

je bila razstava v New Yorku in zadnja) ki je bila konec prejSnjega leta

v Berlinu. Metajizieno) fantazijsko pokrajino so na zadnji razstavi pri

nas) imela je naslov Skure via Kazimir) zamenjale slike manjSih

formatov., ki si jih slikal po preselitvi na Primorsko. Po eni strani naslov

asociira na realni kraj) na lokalni genius loci) po drugi strani pa asocira

tudi na Maleviea. Samo je detektiral slike kot vidni in evidentni vdor

zunanjega sveta (narave) v svet; podloien s teorijo. Slike se meni zdijo

kot nekakSne meje) carinarnice) ki loeijo dva svetova. Kot slike prepu

seanja. Ali je kaj na tem? KakSen status ima v tvojem delu poznavanje

teorije) dobra cerebralna podprtost? Oznaeen si bil za slikarja filozofa.

Kaj si pod tem predstavijas? Ali ni dobra teoretska podkovanost kontra

diktorna pri ustvarjanju slike) zaviralna?

Golob: V katalogu, kjer namrec pise »Golob je slikar-filozof«

je nekaj deset strani prej zapisan tudi logicno identicen stavek

»Gorenec je slikar-filozof.« in to je takoj oboje ze deljeno z

najmanj deset. To, da sem (tudi) vizualec, me nic ne plaSi pred

besedo in vem, da sta ta dva medija povezana in si lahko popol

noma enakovredno zreta v oCi,enakovredno poudarjam. KakrSno

koli vedenje je pripomocek pri plavanju, da te ne zalije ze v

brezvetrju in plitvini in se ne ukvarjas samo z goltanjem, da

dozivljanja ne omejis samo po sebi. Drugace pa tvoje vprasanje

ponovno sugerira neko dvojnost, dualizem (duh - telo), ampak

na to sem nekako odgovoril ze prej, torej to, da jaz v tern doziv

ljam enost. Kazimirov je pa vec.
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Literatura: Formati tvojih slik so se konstantno manjSali. VeCjiprostor

si imel za slikanje, manjSe so bile slike. Socasno z manjSanjem pa se je

dogajalo tudi izciscevanje na platnih samih. Zadnje slike) preeej m~jh~ih

formatot'y katerih znaCilnost so stirje krogi na pravokotnz podlagz).k.z!e
sama na se eni podlagi) so zelo minimalisticne. Nekako me spommJaJo

na japonsko pesnisko obliko haikuja. Namen branja haikuja je doseganje

satorija? KakSen je namen gledanja takSne slike) ali gre prav tako za

odpiranje nekih vrat, izgubo stika z objektivno resnicnosljo? KakSen je

generalni namen gledanja slik?

Golob: Ko sem padel v re kroge, nisem vedel zakaj, me je

povleklo. Vidim pa, da so se mi krozne ob like pojavljale ze prej,

Tiijani. (1993) Krkonosi (1993-1997), Boston (1994-1997), Prosnja

(1998-2000), Mulatka (1999-2000), Slikarstvo (2000), One way

Head (1998-2001), Adijo (1998-2001) ..., seveda ne rako ekspli

cirno kor v zadnji seriji Circulos meos. Ko zdaj gledam re zadnje

slike na sreni, mi dajejo obcurek, kor da so pribire nanjo, hkrari

pa vsaka razpira svoj barvni prostor, ki je mocnejsi od krogov.

Pri izbiri naslova za celoro mi je usrrezala in pomagala anek

dora 0 Arhimedovih zadnjih besedah, kjer pride mocno do iz

raza nepomirljiv spor med »grsko« in »rimsko« obliko rradicije.

Od njegovih zadnjih besed sem ohranil samo Cireulos meos in se

rako izognil neporrebni pareriki, ki jo ra anekdora nosi s seboj.

Sedaj, ko so re slike koncane, se zabavam z njih gledanjem in

nekarere so mi celo »predobre«, za nekarere pa bi bilo najbolje,

da jih eliminiram. Malo lisram simboliko, pa je vse samo solara.

So mi blize anekdore 0 sredilnikih. Dozdeva se mi, da so srirje

krogci sriri niCle in s rem mogoce nekaksna merafora za sriride

ser ler in vsaka slikca mi drugace, roda v enakovredni barvni

disonanci iari in sroji kor pribira, je zelo unrouchable. Vse skupaj

nic, ampak zdijo se mi lepe, rake, kor se mi kaie moje zivljenje

do sedaj. Pa smo ram, pri rej vecni obsedenosri slikarjev z avto

porrrerl.

Haiku, sarori, kaj vem, med slikarji je mocno prisoren nekak-
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sen akademski zen, ki prakticira satori kraljicne na zrnu graha,

ampak raksno vrrnarsrvo mi je ruje.

Generalni namen gledanja slik je pa ra, da se jih vidi in uvidi,

da re cez cas lahko prerukajo.

Literatura: Se nekaj je znaCilno za tvoje slike) odsotnost CloveSke

figure. Na zacetku je bil se v kakSnem kotu kakSen obraz) ali pa majhne

figuriee) nekaksni gnomi) ali pa figure) podobne Giacomettijevim kipom)

danes tega ni. Meni osebno so zelo vsee slike) ki prikazujejo cloveka. Iz

novejSegacasa bi od meni ijubih slikarjev izpostavil Franeesea Clementeja.

Zakaj na tvojih slikah ni Cloveka? Kako to pojasnjujes? Ali obstajajo

kakSni »trdo« teoretski razlogi za to) ali so razlogi drugacni? Ce razfirim

vprasanje: Zakaj je na slikah zastopan tako majhen delei. »konkretne«
resnicnosti?

Golob: Ti born odgovoril z anekdoto. Ko sem se preselil v

Rakitovec, je kmalu prisel pasr firbca en domaCin, kaj da delam.

Bil je vidno razocaran in ram so ljudje »direkrni« in mi v sali in

zares rece: »Sem mislil, da kaksne babe riseS. Kaj ri pizda smrdi?«

Sem rekel: «Pizda ne, kaj drugega pa.« In nadaljuje: »Tudi pokra

jine ne, bi mogel vsaj Lipnik narisar! Od cesa pa zivis?« Ko mu

odgovorim, da od slik, rece: »Ajaaaa?« in se enkrar malo bolj od

blizu pogleda nasrajajoce slike, porem pa zacne govoriri nekaj 0

kravah, umernem mleku in da lahko kupim pri njem domaco

panceto, rece se, naj se kaj oglasim, in kmalu odide.

Ti pa odgovorim rudi direktno. V bivajoce ne dajem, kar ni

porrebno in kar ze je. Tudi meni pa so blizu Clemenrejeve slike z

beneskega bienala izpred let.

Literatura: Sedaj ena popolnoma teena zadeva. KakSen je postopek

izdelave slike? KakSno vlogo ima pri tem navdih? Kako se odlocas za

material? Kako pomembno je poznavanje materiala? KakSen je kriterij

uspele slike? Kako vef; kdaj je slika koncana? Ali se lahko sam takoj

orientiras in doloCif;ali zadeva stoji) ali potrebujes kakSen drug par oCi)
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da potrdi ali pa ovrze tvoje domneve in prepricanja? Kdo je prvi) razen

seveda tebe) ki slike testira? Ali obstaja kakSen gledalec) ki ga posebno

cenif in na Cigarmnenje se zaneses?

Golob: Barvna materija vpliva na mojo endokrino zlezo in co

je moj navdih.

Mnozica razlicnih pigmencov se v razlicnih vezivih obnaSa

drugace in njihovo medsebojno sodelovanje je podvrZeno razlic

nim pravilom igre, ki jim med gradnjo slike duh mojega slikarstva

prisluhne. Pred leti sem na primer globoko plaval v stand olju,

sedaj pa co vezivo nekako izginja na racun drugih in s tern se

gradnja slike spreminja in seveda posledicno tudi koncna podoba.

Ja, »slikarska tehnologija« mi je pomembna, kot vse drugo, in v

njej je straSno veliko metafizike. To je tisti del slikarstva, ki te

nespodbitno drZi tudi v gluhih casih. Vedno je problem, kako,

kdaj, kaj, s Cim, zakaj in kam fiksirati. Pigment ja, kolaz mi pa

ne potegne. Ce je Heglov Zeitgeist ze dolgo naklonjen demate

rializaciji slikarstva, mene pa fascinira barvna materialna sub

stanca, kaj mi preostane? Barvna materialna substanca seveda in

na tern gradim. Wittgenstein bi tu dodal: »Resitev zivljenjskih

problemov je vidna v tern, da ti problemi izginejo.«

Kaksne kriterije ima uspela slika, pripustim jo, naj s svojimi

kriteriji ravna sama. Kako pa yes, kdaj si koncal z zensko, in kako,

kdaj si sploh zacel? Drugega para oCi,da bi vedel, kdaj sem sliko

koncal, ne potrebujem, tudi v zivljenju odgovornost prevzemam

nase. Veckrat se zgodi, da meni dobra slika drugim ni. Ampak

co je davek na zivljenje in slikarstvo. Kdo slike prvi testira, je

nakljucje, na primer v Rakitovcu se je pes enkrat na razdalji enega

metra nepremicno za nekaj minut zagledal v eno sliko (Bucko) in

CO je bilo prvic in zadnjic, da je sploh kaj slikarskega detektiral.

Gledalce pa cenim ze zaco, ker sploh pogledajo. Zelo rad slisim

tudi ustno mnenje 0 mojih slikah, ampak iz izkusenj vem, da s

temi mnenji govoreCi veliko povemo 0 sebi in malo 0 sliki in je

zanimive ljudi bolj prijetno poslusat.
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Literatura: V osemdesetih se je z novo podobo zgodila renesansa

slikarstva. Potekala je na nivoju visokih slikaskih dosezkov in tudi na

nivoju javne pozornosti) pozornosti galeristov in velikih razstav. Zdaj je

fokus zunanje pozornosti) usmerjene na slikarstvo) minimalen. Velike

prireditve) kot je kasselska Documenta) postavijajo v ospredje nove medije)

instalacije) skratka tiste stvari) ki uporabijajo moderno tehnologijo.

Neprestano se govori 0 koncu slikarstva) tako kot se govori ze od izuma

fotografije. Ali se ti kdaj zaposlujes s to mislijo in ali imaf kdaj obcutek)

da se ukvarjas z arhaicno dejavnostjo? Ali te napovedi pomenijo breme)

ali spodbudo) ali si do njih indiferenten?

Golob: To, kar pocnem, in to, kar sem, naj obracam kakor

hocem, je del prihodnosti in preteklosti, arhaicen pa sem samo

pri prehrani: zelje, krompir in vcasih klobasa. Na zadnji Docu

menti lansko leco sem bil pet dni in sem si vse dobro ogledal, sem

pac moral cakati neke e-maile. S press kartico sem se najprej

akreditiral za tri dni, in ker sem moral pocakati se en mail, sem

v press oficeu zaprosil, ce mi zadevo podaljsajo za dva dni, saj da

sem veliko casa porabil za ogled filmov in videov in mi se ni

uspelo vsega ogledati si in nisem nic lagal. Bili so navduseni in

rekli, da CO redko slisijo, in so mi zasconjsko karto podaljsali se

za dva dni. In nekje na enem papirju v okviru nekega umetniskega

projekta od ene zenske, katere ime sem pozabil, je bilo zapisano

»life is art enough« in CO bi lahko veljalo kar za skoraj celotno

sporoCilo te Documente in tudi za cas in pros cor, v karerem

zivimo, in sem se pocutil vec kot srecnega, ko sem besede malo

prestavil in dobil »art is life enough«, ali bolj precizno »Painting

is life enough«.

Pri Novi podobi nisem ravno padel dol, Schnabel, Salome,

Fetting, ... ne vem, kaj naj recem, tak eruprivno pooblan homo
erorische blick.

Pri modernih rehnologijah v vizualnih umetnosrih in speku

lacijah 0 virtualni resnicnosri pa se mi zdi zanimivo, da nihce ne

izposravi, da so osnova za re medije Cancorjeve mnozice, diskretna
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maremarika ird. in da kompjurerji ne zmorejo »misliri« zveznosri,

povezanosri, gladke asimprorienosr ird. Meraforieno mi neza

vedno pove ro raeunalnik sam, saj mi slovenski erkovalnik pri

programu Word zeli zamenjari »kozmieno« s »komieno«. Teorija

Kaosa odlieno deluje v polju diskrernega, rorej v raeunalniku, v

realnem pa se na podroeju zveznosri zaplera do neresljivosri. 0

koncu slikarsrva pa rakole. Lord Kelvin, odlieen fizik, je v dever

najsrem srolerju rrdil, da je v fiziki ze vse posrorjeno, da je rreba

samo se urediri zadeve in jih posorrirari. Seveda se je moril, je pa

ro izjavil porem, ko je ze dosegel meje svojega svera. Slikarsrvo je

bilo vedno mrrvo za vse, karerih sver ga ne obsega ali nie vee

dosega.

Literatura: V knjiievnosti bi lahko potegnil vzporedniee med sodob

nimi deli) ki so nastala v devetdesetih) predvsem pa v zadnjih nekaj letih.

V prozi bi bili to reafirmaeija fabule) urbana tematika) ironija) humor.

V poeziji narativnos~ uporaba pogovornega jezika) tudi ironija in humor.

Ali kaj taksnega cutis tudi v slikarstvu? Kateri domaCi slikarji) lahko pa

tudi nasploh vizualni umetniki) konee koneev se umetnost vedno deli le

na dobro in slabo in ne na tisto) ki uporabija arhaicne medije) in tisto)

ki je absolutno moderna) se ti zdijo zanimivi in zakaj? Ali se ti zdi) da s

kom od »zanimivih« vodis dialog, se pogovarjas prek slik?

Golob: No, lirerari, pesniki se mi veasih zdire smesni, ko ze

februarja razglabljare, ugibare, karera pesem je bila, bo v rem leru

kljuena in kaj vse je afirmirala in reafirmirala in naro imela vpliv

na prihajajoeo generacijo ird. id. Vse raksne mikrosekvenene

oznake slabo prikrivajo neko zeljo. Oznake, ki si jih dal za lire

raruro deverdeserih, ro je SAZU, ro je ra zelja. Seveda so v likovni

umernosri neki rrendi, ampak imam sreeo, da si lahko izborim

sledenje srvarem, ki so mi blizje. Korespondiram seveda z vsem,

kar mi je v dosegu, rudi z »minusi«. Ker se glede meni ljubih in

korespondenenih avrorjev ne zapiram med domaee meje, ri rezko

naSrejem svoje [avorire v rem prosroru, ri pa lahko vedno odgovo-
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rim na vpraSanje, kdo od vizualcev mi je najblize na primer v

Komendi, Crnomlju, na Primorskem, v Tomaeevem, na Brarovsevi

ploseadi ird., in rukaj pozabi na genius loci. Seveda se pogovarjam

prek slik, se pa dogaja, da je posiljarelj veasih neCirljivo izpisan.

Literatura: Na samostojni poti si verjetno izreeno odvisen od prodaje

slik. Tvoja razstava iz leta 1997 v Equrni je bila v eeloti razprodana.

Baje si pomislil) da ce se bodo stvari dogajale v tistem tempu) bos kmalu

postal multimilijonar. Ali se ie bliias temu eiiju? Kakfne so omejitve

slovenskega trga? Kakfna je situaeija?

Golob: Od prodaje slik nisem odvisen, od prodaje zivim, se

futram in zredil se ne born. Tisri baje ne vem, kje si dobil, pri meni

ne. Je bilo pa rakrar med nekarerimi slikarji in kririki veliko

vsakovrsrne fousije in so mi celo usrno podrikali, da ne vem s kom

vse sem moral spati ere. ere. Kako pravi Kosovel: ... zlato je gnoj. /

Oboje = 0 ..., je pa gnoj rrajnejsi. Od risre razsrave sem dye leri zivel,

ne da bi bil denar problem. Sem pa skromen in brez lasrnine, ee

odpisem par uporabnih eevljev. Yes denar, ki ga dobim, gre

direkrno v slikarsrvo. Trenurno finaneno bolj lezem iz dneva v

dan, bankrot sem preZivel in vse ro siri meje mojega svera in vem,

da rudi v kulruri ubijajo za denar.

Nekareri imajo moje delo radi, upam in se slepim. Slovenskega

rrga ni, Slovencev ni slikarsrvo nikdar bogve koliko zanimalo in

rudi zaro se lahko vanj zaradi majhnosri se bolj uspdno vrikajo

insritucionalni srrokovnjaki, ki pa imajo svoje lasrne lokalne

kozmopolirske inrerese. No, siruacija je raka, da nekako gre in

lahko delam, kar hoeem.

Literatura: Zadnjo razstavo z naslovom Circulos Meos si imel

konee lanskega leta v Berlinu. Ker nimas menedierja) moras kdaj pa

kdaj sestopiti s piedestala »sveeenika« slikarstva in se lotiti pragmaticnih

poslov. Kako pride slikar do razstavijanja v tujini? In kako pri nas? Ga

poisce kustos) vodja galerije ali se mora sam ponujati okrog?
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Intervju

Golob: Ze od srednje sole mi konstanrno postavljajo vpraSanja

v obliki: »Od eesa bos pa zivel? in »Od eesa pa zivis?« Tudi meni

samemu se zdi fascinanrno, da je slo kar skozi, tako da ne vidim

vzroka, zakaj ne bi slo se naprej in nasprorno. Ce mi nekje ne dajo

kruha, grem drugam, ne vidim druge. Kako peljat naprej zadevo

z zavestjo, da za v sluzbo nisi, slikarstvo imas rad in da tudi zivis

rad. To je neke vrste earovnija, s katero stojis ali pa pades. Velja

mnenje, da je vse v vezah in poznanstvih, toda ee bi to veljalo, bi

riknil ze pred dvajsetimi leti. Ko sem lani spomladi bankrotiral,

sem kot prvosolCek odsel s tremi ducati slikc v Nemeijo izzivat

usodo. So mi vsi znanci odsvetovali. Po dveh mesecih jebe sem v

Berlinu naletel na Thomasa Prinza, ki so mu bile moje slike okej,

in ne da bi kam telefoniral, mi odobri termin v svoji galeriji
za konec leta. So se stvari finaneno nekako omeheale in tudi

nekaj slikc se je v Berlinu celo prodalo, in kar je najvee vredno,

s Thomasom, ki ima rad slikarstvo, sva postala prijatelja. Si

domisljam, da jih imam sedaj vsega skupaj n+e. Nie v nebo

vpijoeega, samo zaobsel sem se en zidek. Tudi Beckett za desetine

zaloznikov ni bil dober, pa kaj za to. Zivljenje me pae ne spara za

penZl]o.

V Sloveniji pa se mojim »neumnostim« navkljub v galeriji

Egurna se vedno in edini nekako trudijo z mojimi slikami, eeprav

gredo eedalje tete v prodajo oziroma skoraj ne gredo. Upam na

boljse case. Me pa nevihte ne preseneeajo vee, saj grmenje nepre
stano slisim.

Da bi se ponujal naokrog, ne vem, iseem pa sorodne duse.

Ljudje so svobodni, in ee komu moje slike niso vsee, zakaj bi se

mu slikarsko ponujal. Se pa veasih, redko, zgodi tudi to, da me

kaksen kustos, kustosinja poisee. Ko kdo kupi mojo sliko, razu

mem to, kot da mi je dal stipendijo, ki jo merim s easom.

Literatura: Za konec se: KakSen bi bil glasbeni ekvivalent tvojih slik)

kakSna glasba bi se predvajala v fantazijskih pokrajinah in kakSne knjige
bi se tam brale?
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Golob: Med slikanjem zadnja leta najvee poslusam: Chico

Freeman, Up and Down) Nusrat Fateh Ali Kahn, Shanen-Shan)

Alfred Schnitke, Kremer plays Schnitke) Hans Bloemendal- Amster

dam Synagogue) Jewish Sacred Songs) kjer so mi posamezne pasaie

se posebej ljube. Sam lahko zraven berem »vse«. Se mi pa zadnje

case po glavi velikokrat mota verz Sylvie Plath, ki me nekako

radosti: ... a to je torej morje) ta strasanska negotovost ... (Upam, da je

zapis v spominu toeen.)

(januar 2003)

SpraSeval je Uros Zupan
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1 Uvod

3 Matjai Zupaneie: Tveganje je kljucna stvar

17 Marjan Strojan: Poezija je posebna oblika govorne napake

40 Milan Golob: Pocutil sem se krasno in spal kot polh

63 Ciril Bergles: Clovek se mora zadovoljiti s trenutki

86 Jagna Pogaenik: Formula simple & smart = idealna kritika

104 Svedana Slapsak: Antika je lakmus danaSnjega casa

119 Matjai Kmecl: Po zgodovinski naravi stvari smo Slovenci

vsi po vrsti »obsojeni« na nenehno tuhtanje svoje usode

137 Bostjan Hladnik: Beseda je zame samo odskocna deska

151 Ciril Zlobec: Pri vsaki pesmi se zacne nov boj s samim sabo

161 Taja Kramberger: Do soljudi in tudi do njihovih razmisljanj

nimam sveceniskih razmerij

190 Florjan Lipus: Mislim, da pisatelj mora biti upornik

207 Matej Bogataj: Vse bolj smo posamezniki in privatniki

228 Primoz Cuenik: Zame se pesem vedno dogaja vsaj med dvema

pesmlma

247 Jane Kaveie: Izhajati je treba iz karakterjev

257 Marko Udie: »Ni res, da je ze vse za nami«

280 Miklavz Komelj: Govorico poezije razumem kot govorico,

ki se prebija skozi nemoznost

302 Jelica Sumie Riha: Ko je avtoriteta brez jamstva in pravilo

brez opore ... in ko literatura postane uciteljica filozofije

320 Matevz Kos: To bi bilo blizu, a obenem tako zalosmo dalec

336 Tomai Pengov: Ce te pesem nekje pricaka, jo moraS uglasbiti

tako, da ... obstaja naprej

346 Erich Prune: Vonj po undergroundu

370 Dane Zajc: Hudic kar je. Angela pa je treba priklicati

381 Emil Filipeie: Z umetnostjo sem se ukvarjal zato, da bi postal
naraven Clovek

391 Marjana Kobe: Takrat so vsi govorili jezeSmarijapomagaj,

pulmi sistem ukinjen, in to v knjiznici za otroke!

405 Blai Lukan: Prej je bila poezija, gledalisce je prislo kasneje

422 Urban Vovk: Kritiski vzgib se porodi iz neprizanesljive
samokritike

442 Sprasevali so

444 0 prvih objavah ponatisnjenih intervjujev
445 Imensko kazalo
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